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سرویس سیاسی -نماینده مردم 
همدان و فامنیــن در مجلس درباره 
عملکرد مجلــس دوازدهم نکاتی را 

بیان کرد.
حمیدرضا حاجی بابایی نماینده 
مــردم همدان و فامنیــن در مجلس 
درباره اقدامات مهم مجلس دوازدهم 
بیان کــرد: قطعا ســال اول مجلس 
دوازدهم سال تعیین کننده ای  خواهد 
بــود و دولــت و مجلــس باهم باید 
تصمیمــات مهمی بگیرند و در زمینه 
مســائل اقتصادی خیلی از مشکلات و همچنین درآمدها و هزینه ها مشخص 
است .باید تصمیمات مهمی گرفته شود تا این بادکنک توروم در کشور هرچه 
ســریعتر بترکد و این ســختی ها از مردم برداشته شود . اقدامات خوبی هم در 

اصلاح بودجه و مدیریت منایع و مصارف دیده شده است.
وی ادامه داد: امیدواریم این ســال برای مردم و مجلس مبارک باشد و در 
اولین سال خود گام بلندی را در جهت رفع مشکلات اقتصادی و شروع برای 

رفع مشکلات بردارد.
حاجــی بابایی در ارزیابی مجلس یازدهم گفت: همه مجالس ما مملو از 
اقدامات خوب و همچنین اقدامات بر زمین مانده است مجلس یازدهم ما هماز 
این امر استثنا نبوده است. اقدامت خوبی نظیر جهش تولید ، رفع موانع تولید و 
توجه به شرکت های دانش بنیان از اقدامات خوبی بود که انجام شد اما اقداماتی 
هم بود که میتوانست انجام شود که امیدواریم آن اقداماتی در این مجلس انجام 

نشد در مجلس آینده انجام شود و این ریل ادامه یابد.

سرویس سیاسی -یک نماینده 
مجلس شورای اسلامی گفت: متاسفانه 
برخی حرکت ها، رفتارها و اقدامات به 
اعتماد مردم به طور خاص به نهاد دین 
لطماتی وارد می کند. ما به اندازه کافی 
تزلزل اعتماد را در جامعه داریم که این 

هم مزید بر علت می شود.
احمد علیرضابیگی درباره اینکه 
در ماجرای مطرح شده پیرامون یکی از 
ائمه جمعه چرا نمایندگان مجلس و یا 
دستگاه قضا ورود پیدا نکردند، گفت: 
خود آقای صدیقی با عذرخواهی که انجام دادند پذیرفتند خطایی صورت پذیرفته 
است که البته اگر با نگاه حقوقی به موضوع نگاه کنیم جرمی واقع شده است که 

عناصر سه گانه تشکیل دهنده جرم باید مورد بررسی قرار گیرد.
این نماینده مجلس ادامه داد: در بررسی یک فعلی که صورت گرفته که الان 
شــائبه مجرمانه بودن آن وجود دارد عنصر قانونی که دخل و تصرف در اموال 
عمومی است که موجود است، در مورد عنصر مادی که فعل صورت گرفته است 
یعنی انتقال مال انجام شده است، تنها موضوعی که باید مورد بررسی قرار گیرد 
عنصر معنوی یا همان نیت است که آیا نیت مجرمانه وجود داشته است یا خیر که 

این هم توسط مرجع صالحه قضایی باید رسیدگی شود.
وی خاطرنشان کرد: در جامعه این گونه بحث می شود که چون آقای صدیقی 
بخشی از قوه قضائیه است در مورد ایشان دست به عصا راه می روند، حال موضوع 
نیت آقای صدیقی باید در یک محکمه قانونی مورد رسیدگی قرار بگیرد و برای 
مردم توضیح داده شود موضوع چه بوده است.  علیرضابیگی تاکید کرد: تنها هم 
این نیســت موضوعات دیگری که مطرح اســت موضوع تزلزل اعتماد مردم را 
نسبت به مسئولین و به طور خاص نهاد نماز جمعه و ستاد امربه معروف و نهی از 
منکر فراهم کرده است که حتما در دفاع از جایگاه این نهادها باید رسیدگی دقیق 
صورت گیرد و به مردم پاسخ داده شود و تا زمانی که نسبت به ایشان این شایعات 
مترتب است نباید اصرار به تثبیت ایشان باشد و نباید اصرار بر این باشد که افراد 
از جایگاه های قانونی که دارند برای اثبات خودشان استفاده کنند. وی ادامه داد: 
متاسفانه این حرکت ها، رفتارها و اقدامات انجام می گیرد و این ها به اعتماد مردم 
به طور خاص به نهاد دین )حال قوه قضائیه یک طرف( لطمات وارد می کند. ما 
به اندازه کافی تزلزل اعتماد را در جامعه داریم که این هم مزید بر علت می شود.

ســرویس سیاسی -نماینده تهران با اشاره به مصوبات مجلس در طرح 
ســاماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بهای مســکونی، گفت: براساس این 
مصوبات، سقف افزایش اجاره بها توسط شورای عالی مسکن در شرایط وجود 

تورم بالای ۳۰ درصد تعیین می شود.
علی خضریان درباره مصوبه مجلس در طرح ساماندهی بازار زمین، مسکن 
و اجاره بهای مسکونی، گفت: گرانی و نابسامانی بازار مسکن و اجاره بها ما را بر 
آن داشت که با تدوین طرحی از آشفته بازار جلوگیری کنیم. طرح ساماندهی 
بازار زمین، مسکن و اجاره بهای مسکونی را تدوین کردیم که مراحل تصویب 
این طرح در مجلس طی شــد و اکنون برای بررســی به شورای نگهبان ارسال 
شده است. نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس 
شورای اسلامی در تشریح محورهای مصوبه ساماندهی بازار زمین، مسکن و 
اجاره بهای مسکونی، بیان کرد: تکمیل سامانه ملی اسکان از طریق اخذ اطلاعات 
از دســتگاه ها و همچنین خوداظهاری خانواده ها و مالکین با استفاده از طریق 
منوط کردن ارائه خدمات دستگاه ها به ثبت اطلاعات توسط مردم در این سامانه 

یکی از محورهای این مصوبه است.
خضریان گفت: طرح شناسایی خانه های خالی توسط شهرداری ها و تأیید 
آن توســط سامانه ملی املاک و اسکان و ارائه مشوق های مالیاتی و غیرمالیاتی 
به موجرینی که قرارداد بلندمدت منعقد می کنند یا واحدهای خود را به خانواده 
کم درآمد دارای ســه فرزند و بیشــتر اجاره می دهند یا واحد را قیمت مناسب 
اجــاره می دهند و پیش بینی ضمانت های اجرایی برای ثبت قراردادهای اجاره 
و خرید و فروش توسط متعاملین و مشاورین املاک در سامانه ثبت معاملات 
املاک از دیگر موضوعاتی است که در این طرح پیگیری می شود.این نماینده 
مجلس یازدهم خاطرنشــان کرد: براســاس این طرح سقف افزایش اجاره بها 
توســط شورای عالی مسکن در شــرایط وجود تورم بالای ۳۰ درصد تعیین 
می شود. ساماندهی سکوهای ثبت اگهی از طریق تایید اصالت ملک با سامانه 
ملی املاک و اسکان و تأیید مالک یکی دیگر از اقداماتی است که براساس این 
طرح باید اجرایی شــود. سخنگوی کمیسیون اصل نودم قانون اساسی مجلس 
گفت: طبق این مصوبه برای ارائه دامنه قیمت منصفانه با اســتفاده مشخصات 
مکانی و فنی هر واحد ســامانه ای ایجاد می شود؛ همچنین ایجاد سکوی ثبت 
رسمی معاملات، اخذ عوارض از اراضی بایر و بلااستفاده و ممنوعیت خرید و 
فروش واحدهای طرح های حمایتی قبل از تکمیل واحدها از دیگر محورهای 

مصوبات مجلس است.

سرویس سیاســی - مهدی باقری در رابطه با عملکرد دولت در مهار 
تورم، اظهار داشت: ما نمی گوییم عملکرد دولت صد در صد رضایت بخش 
بود اما ارزیابی بنده از عملکرد اقتصادی دولت در ســال ۱۴۰۲، این است که 

پای کار آمد و عزم جدی داشت اما در همین حد که می بینیم، موفق بود.
عضو کمیســیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
دولت ضعف هایش را انکار نکند، گفت: مهمترین ضعف دولت این اســت 
که نتوانست از افراد خیلی قوی استفاده کند درحالی که برای حل مشکل نیاز 

است به سراغ افراد توانمند برویم.
مهدی باقری در رابطه با عملکرد دولت در مهار تورم، اظهار داشت: ما 
نمــی گوییم عملکرد دولــت صد در صد رضایت بخش بود اما ارزیابی بنده 
از عملکرد اقتصادی دولت در ســال ۱۴۰۲، این است که پای کار آمد و عزم 

جدی داشت اما در همین حد که می بینیم، موفق بود.
وی با اشاره به موانع تحقق اهداف دولت، گفت: دولت باید عزم جدی 
برای تحقق اهدافش داشــته باشد لذا باید به سراغ تقویت کابینه اش برود اما 
این به معنای تغییر نیست؛ ما لزوما به دنبال مچ گیری و تغییر وزرا نیستیم بلکه 

دولت باید بعُد مسوولین اجرایی را به هر طریقی تقویت کند.
نماینده مردم زنجان در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: دولت خودش 
باید ضعف هایش را بازگو کند و آنها را انکار نکند؛ مهمترین ضعف دولت این 
است که نتوانست از افراد خیلی قوی استفاده کند درحالی که برای حل مشکل 
نیاز اســت به سراغ افراد توانمند رفت. نماینده ها با مداخلات در انتصابات، 
اثرهای منفی گذاشتند اما خود دولت هم جدی نبود و به نظر من آقای رییسی 
جدیت لازم در یافتن و آوردن افراد قوی به عرصه اجرایی کشور را، نداشت.
باقــری بیان کرد: در حوزه اقتصادی کشــور، انتظار داشــتیم که دولت 
پهلــوان هــا را روی کار بیاورد اما این اتفــاق رخ نداد این انتقاد هم لزوما در 
ســطح وزرا نیست؛ بلکه از رأس قوه مجریه تا سطوح پایین تر در شهرستان 
ها هم، اولویت این نبوده که تیم های اقتصادی تقویت شــود و حضور افراد 

قوی را شاهد نیستیم.
وی اظهار داشــت: پیش بینی من از آینده این اســت که قطعا روزهای 
بهتر اما چالش های بیشــتری هم خواهیم داشت؛ کشور ما به لحاظ سیاسی، 
اقتصادی، فرهنگی و … در بعَد بین المللی و حتی داخلی، با مشکلاتی مواجه 
است؛ درواقع رقابت سیاسی و اجتماعی خوب است اما بعضا رویکرد منفی 

پیدا کرده و به ضرر مردم تمام می شود.

سرویس سیاســی - ضعــف 
عملکرد نظارتــی مجلس یازدهم به 

دلیل یکدستی قوا بود.
عضو کمیســیون کشــاورزی 
مجلس گفت: در رابطه با چای دبش 
علیرغم اینکه تعدادی از نمایندگان از 
جمله شخص بنده در مجلس یازدهم 
خیلــی در رابطه با آن صحبت کردیم 
ولی در نهایت لاپوشــانی شد و کار 

نظارتی روی آن انجام نشد.
جلال محمودزاده نماینده مردم 

مهاباد در مجلس شــورای اسلامی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درخصوص 
علت سکوت و عدم واکنش از سوی نمایندگان مجلس نسبت به موضوع آقای 
صدیقی و اینکه آیا این مســاله یکی از نتایج یکدستی قواست که اشتباهات و 
کم کاری ها نادیده گرفته می شــود و در این مساله هم انتقاد و اعتراضی به این 
مساله مطرح نشد؟، گفت: در رابطه با بحث نظارتی مجلس من این انتقاد و ایراد 
را به مجلس یازدهم وارد می دانم و یکی از ایرادات پررنگ مجلس یازدهم این 
بود که تقریبا مجلس و دولت یکی بودند زمینه اش هم این بود که بیش از ۲۰۰ 
نفر طی نامه ای از آقای رییســی که رییس یک قوه دیگر بود دعوت کردند تا 
کاندیدای ریاســت جمهوری شود و بیش از ۲۲۰ نفر از نمایندگان طی نامه ای 
پیروزی در انتخابات را به ایشان تبریک گفتند و خب این باعث شد که مجلس 

یازدهم در بعُد نظارتی خوب عمل نکند.
وی ادامه داد: بنده هم در این مجلس بودم و این انتقاد شامل همه ما می شود 
اگرچــه که ما تلاش کردیم و در بحث هــای نظارتی کار کردیم ولی خب در 

مجموع شامل همه نمایندگان مجلس یازدهم می شود.
عضو فراکسیون مســتقلین مجلس خاطرنشان کرد: ما نباید بین افراد در 
برخوردها اختلاف قائل شــویم، کســی که امام جمعه بوده یا استاندار بوده یا 
وزیر بوده اگر تخلفی مرتکب شــده باشد برخورد با این فرد نه تنها نباید کمتر 
از دیگران باشــد بلکه باید با شــدت بیشتری اتفاق بیفتد چراکه هزینه اشتباه و 
تخلف چنین افرادی برای نظام و کشــور بیشــتر است و از سوی دیگر درس 
درس عبرتی برای دیگران و مســئولین باشــد که در آینــده ارتکاب به چنین 

تخلفات یا اشتباهاتی را تکرار نکنند.
محمــودزاده تصریح کرد: مــن واقعا به این موضوع ایراد وارد می کنم که 
موضوع آقای صدیقی خیلی جدی در رسانه ها مطرح شد، خودش هم پذیرفت 
و از مــردم عذرخواهی کــرد اما تا قبل از عذرخواهی و پذیرفتن خودش هیچ 
ورودی به این مســاله نشــد، در حالیکه باید به قوه قضاییه ارســال می شد و 
کمیسیون اصل ۹۰ به این موضوع ورود می کرد و این پرونده را به قوه قضاییه 
معرفــی می کــرد یا تحقیق و تفحص می کردند که در این اتفاق از این برخورد 

های نظارتی کوتاهی شد.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس ابراز داشت: در رابطه با چای دبش هم 
علیرغم اینکه تعدادی از نمایندگان از جمله شــخص بنده در مجلس یازدهم 
خیلی در رابطه با آن صحبت کردیم ولی در نهایت لاپوشانی شد و کار نظارتی 

روی آن  انجام نشد.
وی عنوان کرد: این ها مشکلاتی بوده که در مجلس یازدهم وجود داشته و 
فکر کنم در مجلس دوازدهم بدتر هم خواهد شد با توجه به اینکه در انتخابات 
مجلس دوازدهم دایره انتخاب مردم کوچک بود، یعنی رد صلاحیت زیاد بود 
و بعد از جناح های مختلف کمتر حضور داشتند و مشارکت پایین بود. این ها 
باعث می شود که دوباره مجلس دوازدهم یک دست تر از مجلس یازده شود با 
دولت و خیلی نزدیک باشند که این یکی از ایرادات مجالس خواهد بود چون 
در نهایت اگر تخلفاتی در بدنه دولت صورت گیرد چون مجلس و دولت یکی 

هستند مجبورند که کوتاه آمده و نادیده بگیرند.

حاجی بابایی  :

سال اول مجلس دوازدهم سال تعیین 
کننده ای  خواهد بود

علیرضابیگی نماینده مجلس شورای اسلامی:

برخی رفتارها به اعتماد مردم به نهاد دین 
لطمه وارد می کند

خضریان تشریح کرد؛

مهمترین مصوبات مجلس در طرح 
ساماندهی بازار مسکن و اجاره بها

نماینده مردم زنجان در مجلس :

دولت جدیت لازم برای استفاده از 
افراد توانمند را ندارد

محمودزاده عضو کمیسیون کشاورزی مجلس:

موضوع چای دبش را لاپوشانی 
کردند!

فلاحت پیشه نماینده ادوار مجلس :

مردم هیچ وعده ای را فراموش نمی کنند؛ 
به ویژه وعده های مقابله با فساد!

سرویس سیاسی -نماینده ادوار مجلس با انتقاد 
از عدم توجه ابراهیم رئیســی به وعده های انتخاباتی 
خود گفت: دولتمردان فکر نکنند که مردم این وعده ها 
را فرامــوش می کنند، مردم هیچ وعده ای را فراموش 

نمی کنند؛ به ویژه وعده های مقابله با فساد.
 حشمت الله فلاحت پیشه ، نماینده ادوار مجلس 
و استاد علوم سیاسی در گفتگو با هم میهن به تشریح و 
بررسی تأخیر در ایجاد گشت ارشاد واقعی مسئولان 

پرداخت.
 مشروح این گفتگو را در ادامه می خوانید؛
 * یکــی از وعده های ابراهیم رئیســی 
تشکیل گشت ارشاد مســئولان بوده است؛ 
نظرتان درباره عملکــرد دولت در رابطه با 

ایجاد گشت ارشاد مسئولان چیست؟ 
مقایسه دو گشت ارشاد حاکی از آن است که دو 
بار این طرح شکست خورده است و هر دو شکست 
جزو موضوعات منفی کارنامه دولت اســت. گشت 
ارشاد عفاف و حجاب بدون قانون، کار خود را انجام 
می دهد. وقتی قانون وجود ندارد مردم در بلاتکلیفی 
دچار ظلم می شوند. متاسفانه اصرار جدی نیز در این 
رابطه صورت گرفته درحالی که هنوز لایحه حجاب 
و عفاف تعیین تکلیف نشــده عده ای بدون پشتوانه 

قانونی در حال وارد آوردن فشار بر مردم هستند.
 گشــت دوم مربوط به فساد و سوءاستفاده های 
اقتصادی اســت که در سکوت دچار شکست شده 
است. چند پرونده عمده مانند پرونده معروف به باغ 
گیلاس در ازُگُل است. پرونده دیگر چای دبش است 
که رئیس قوه قضائیه اعلام کرد کســی در این رابطه 
به دســتگاه عدلیه معرفی نشده است درحالی که قبل 
از آن اعلام شــد احتمالاً ۶۰ نفر در این پرونده دچار 

اهمال شده باشند.
 اما به نظر می آید هیچ پیگیری ای صورت نگرفت 
و مســائل دیگر نیز در این رابطه مطرح شد. بنابراین 
در زمینه گشــت ارشــاد مدیران نیز کارنامه موفقی 
وجود ندارد، یا آن گونه که تبلیغات گســترده ای در 
بحث گشت ارشاد حجاب صورت گرفته، شفافیت 
اعتمادسازی در مورد گشت ارشاد مدیران انجام نشده 
و آنچه می بینیم نوعی لاپوشــانی اســت. به هر حال 
در مــواردی که تخلف وجود دارد، خلاف واقع هایی 
صورت گرفته و از اســامی مقدس سوءاستفاده شده 
است؛ از استفاده اسامی چهارده معصوم در چای دبش 

گرفته تا عناوین مذهبی در موضوع باغ ازُگُل.
 * دولت دســتگیری برخــی از مدیران 
میانی و رده پایین را در راستای گشت ارشاد 
مسئولان گزارش کرده است. این گزارش ها را 

چگونه ارزیابی می کنید؟
 شاهد آن هستیم که نه تنها گشت ارشاد کارکرد 
نداشته و گزارش شفافی ارائه نشد، بلکه لاپوشانی هم 
صورت گرفته است. واقعیت این است که مردم این 
موارد را درک می کنند و مواردی که مســائل ایضایی 
بــدون محفل قانونی صورت می گیرد اما در مواردی 
که به حقوق ملت مربوط اســت برخورد شــفاف، 
جدی و قانونی صورت نمی گیرد. معتقدم بســیاری 
از وظایف قانونــی دولت در پرداختنِ حقوق مردم، 
تحت الشعاع شرایطی قرار دارد که ارشاد غیرقانونی 
صورت می گیرد. بزرگترین ضربه به اعتماد و امنیت 
یک کشــور زمانی زده می شود که قوانین یک کشور 
فقط برای مردم نوشته شود. متاسفانه شاهدیم که در 
برخــی موارد که قانون هم وجود دارد، زور قانون به 
صاحبان قدرت نمی رســد اما برای بخشی از مردم، 

برخوردکنندگان خود را از قانون بالاتر می بینند.
 * به نظر شما اگر قرار باشد گشت ارشاد 
مسئولان به صورت واقعی راه اندازی شود 

چه موضوعاتی باید مورد توجه قرار گیرد؟
 مفهــوم ارشــاد، وجــه جدی روشــنگری و 
شفاف ســازی اســت. ارشــاد نوعی برخورد است 
کــه همزمان منجر به نوعــی تعلیم و تربیت عمومی 
می شــود. اگر گشت ارشــاد مقابله با فساد صورت 
گرفتــه پس باید با ارائه گزارش آشــکارِ آن به مردم 
جلب اعتماد مردم انجام شــود و از سوی دیگر نقش 
پیشــگیرانه در مقابل فسادهای بیشتر را داشته باشد. 
ولی متاســفانه هنوز گزارش مشخص و روشنی در 
ایــن رابطه وجود ندارد و در مــواردی نیز خارج از 
گشت ارشاد حکومتی توسط برخی از رسانه ها خبر 

از فساد داده می شود.
 در این موارد متاســفانه دولت نه تنها به وظیفه 
ارشادی خود عمل نمی کند بلکه دستگاه های مختلف 
به سمت لاپوشــانی حرکت کرده و این پرونده ها را 
مشــمول قاعده زمان می کنند. مشــمول قاعده زمان 
شدن این پرونده ها دو وجه دارد؛ بخشی از آن شامل 
مسائل حقوقی شده و اگر پرونده بعد از زمان مشخص 
بررسی نشود، عملًا امکان پیگرد قضایی برای بررسی 

آن وجود ندارد. ولی مد نظر من؛ مشمول قاعده زمانی 
از نظر فراموش کردن نزد اذهان عمومی است.

 عــده ای بر ایــن عقیده اند کــه اگر موضوعی 
مطرح نشــده و از دستور اخبار خارج شود، از محل 
توجه مردم نیز دور می شود درحالی که انباشته شدن 
پرونده های فســاد در حال بررسی یا غیرشفاف، به 

افکار عمومی در جامعه ضربه می زند.
* حکومت ما برای شــروع این گشــت 

ارشاد باید از کدام نهاد شروع کند؟
 هر پرونده فسادی ســه ضلع اصلی دارد؛ اول 
کســانی که سوءاستفاده مالی می کنند و در رأس هرم 
قرار دارند. گروه دوم لابی گر یا دلال این افراد هستند 
و این افراد سوءاســتفاده گر را بــه امتیازات موجود 
به ویژه رانت های دولتی وصل می کنند. دســته سوم، 
افراد نزدیک به قدرت هســتند که از طریق دلال ها به 
مختلســین ربط پیدا می کنند. اگر نگاهی به مجموعه 
پرونده های بزرگ ایران داشته باشیم که جمع آنها به 
ده ها میلیارد دلار براساس نرخ روز می رسد، این سه 

ضلع در آن وجود دارد.
 متاســفانه در گذشــته به طور عمده رأس هرم 
)اختلاس گــران( مــورد مجازات قــرار گرفتند و 
مجازات لابی ها یا افراد قدرتمند که الُیگارشی قدرت 
را شکل داده اند، شفاف نبوده است. اما مهم این است 
که سرنوشــت پول های اختلاس شده هم مشخص 
نشده است. مبلغ برخی از پول های اختلاس شده )از 
دهــه ۷۰ به بعد( بیش از بودجه اعتبارات عمرانی آن 
سال بوده اســت اما سرنوشت این پول ها مشخص 

نشده است.
 باید با سه ضلع مثلث برخورد شود. گاهی اسامی 
خاصی مطرح می شود که یا آنها مجازات می شوند یا 
مجازات شــان در گذر زمان محو می شود. اما نتیجه 
عدم برخورد با فساد شکل گیری الُیگارشی قدرت و 
ثروت است؛ الُیگارشی ای که صاحبان قدرت و ثروت 
شکل می دهند و می بینیم که عملًا این موضوع فساد و 

مثلث فاسد را بیمه می کند.
انتخابــات  دیگــر  ســال  یــک   *  
ریاست جمهوری اســت و راه اندازی گشت 
ارشاد مدیران یکی از وعده های آقای رئیسی 
بوده اســت. عدم به نتیجه رســیدن و حتی 
مشخص و شفاف نشــدن ابعاد پیگیری آن 
در کشــور، چه تاثیری بر جامعه دارد و چه 
نتیجه ای برای این دولت و آقای رئیسی رقم 

می زند؟
 دولتمــردان فکر نکنند که مردم این وعده ها را 
فرامــوش می کنند، مردم هیچ وعــده ای را فراموش 
نمی کننــد؛ به ویژه وعده های مقابله با فســاد. تجربه 
نشــان داده که بخش اعظم فسادخیزی ها در کشور 
ناشی از اصرار دولت ها بر حفظ شرایط است. به طور 
مشخص چندنرخی بودن ارز در کشور یکی از عوامل 

فساد است.
 در ســال ۱۴۰۲ میزان ارزی که با رقم غیرآزاد 
توزیع شده، حدود ۶۹ میلیارد دلار است. در حقیقت 
۶۹ میلیارد دلار را دولت در ردیف های مختلف توزیع 
کرده اســت که کل این رقم ها پایین تر از نرخ ارز آزاد 
در بازار است. در حال حاضر دلار ۲۸۸۰۰ تا ۴۲۰۰۰ 
تومــان وجود دارد اما نــرخ ارز در بازار آزاد فراتر از 
این ارقام اســت. این اصرار بر چندنرخی بودن ارز، 
بیشترین سود را به رانت خواران بخشیده است. تاکید 
می کنم این به معنای گزارش یک فســاد نیست بلکه 

گزارش زمینه فساد است.
 * آیا دولت سیزدهم توانایی راه اندازی 

گشت ارشاد مدیران را دارد؟
 معتقدم که دولت رئیســی برخلاف ادعاهای 
اولیه زودتر از دولت های گذشته در مقابل الُیگارشی 

قدرت و ثروت دچار ناکارآمدی شد.

مقایسه دو گشت ارشاد حاکی از آن است که دو بار این طرح شکست خورده است و هر دو شکست جزو موضوعات منفی کارنامه دولت است. 
گشت ارشاد عفاف و حجاب بدون قانون، کار خود را انجام می دهد. وقتی قانون وجود ندارد مردم در بلاتکلیفی دچار ظلم می شوند.

 

گروه اقتصادی  - عضو مجمع تشــخیص 
مصلحــت نظام با بیان اینکــه اولویت مجلس 
دوازدهــم بایــد پیگیری برنامه هفتم توســعه 
باشــد، گفت: مجالس مســتقر بایــد از دولت 
مســتقر حمایت کنند و دولت هم باید با مجلس 
همراهی کند و قرار نیســت قوا برعلیه همدیگر 

باشند.
محمدرضــا باهنر دربــاره اولویت کاری 
مجلس دوازدهم، گفــت: پیگیری برنامه هفتم 
توســعه مهمترین اولویت مجلس آینده است و 
مقام معظم رهبری هم سیاســت های کلی آن را 

ابلاغ کردند.
وی افزود: ناگفته نماند که مجلس یازدهم 
بــرای اتمام برنامه هفتم توســعه تلاش کرد و 
تقریبا آماده اســت تا مجلــس دوازدهم آن را 
پیگیری کند. از طرفی برنامه هفتم توسعه برای 
رسیدن به اهدافش نیاز به حکمرانی خردمندانه 
دارد. برنامه ای که سه محور دارد. نخست رشد 
اقتصادی که متوســط باید ۸ درصد شود و دوم: 
تک رقمی شدن تورم. حداکثر بعد از ۵ سال باید 
به عدد تک رقمی دست یابیم و سوم: در ضریب 
جیینــی ما، تفاوت در آمد دهک اول با دهم باید 

کاهش پیدا کند.
عضــو مجمع تشــخیص مصلحت نظام 

تاکید کرد: اگر مجلس دوازدهم این ســه نکته 
را ساماندهی کند، در واقع به اصلی ترین وظیفه 

خود عمل کرده است.
باهنــر درباره آرایش سیاســی در مجلس 
آینده نیز گفت: مجلس باید حداقل دو فراکسیون 
اقلیت و اکثریت داشته باشد. فراکسیون اکثریت 
هم باید زمینه را برای رقابت فراکســیون اقلیت 
فراهم کنــد. همچنین تصمیمات مجلس بالای 
۸۰ دردصد غیر جناحی است و ضرورت ندارد 
تمام تصمیمات مجلس جناحی باشد؛ اختلاف 
و رقابت های جناحی ســرجای خود اما هدف 
باید در جهت کمک به دولت مســتقر باشــد تا 

کارها پیش برود.
وی تصریح کرد: متاســفانه بعضی مواقع، 
مجلــس رقابت های جناحی خــود را در همه 
بخش ها توســعه می دهــد در حالــی که این 
رقابت ها اصلا ضرورت ندارد. مجالس مستقر 
باید از دولت مســتقر حمایت کنند و دولت هم 
بایــد با مجلس همراهی کند و قرار نیســت قوا 

برعلیه همدیگر باشند.
رئیــس جبهه پیروان خط امــام و رهبری 
تصریح کرد: این تعامل اســت که کشــور را در 
مســیر توســعه قرار می دهد و اگر قرار باشــد 
رقابت های غیر ضــرور و تخریبی وارد میدان 

شــود، کار متوقــف و زیان ها زیاد می شــود. 
به همیــن جهت تعامل باید جــزو برنامه های 
اصلــی دولت و مجلس باشــد و بعــد از پایان 
 رقابت هــا بایــد رفاقــت و همگرایــی حاکم 

باشد.
انتخابــات دوازدهمیــن دوره مجلــس 
شــورای اسلامی ۱۱ اســفند ۱۴۰۲ برگزار شد 
و از میــان کاندیداهای حاضر در عرصه رقابت 
۲۴۵ نفر به مجلس راه یافتند و سرنوشــت ۴۵ 
کرســی باقی مانده در دور دوم انتخابات که در 
 ۲۱ اردیبهشــت برگزار می شود، روشن خواهد 

شد.
طبق اعلام وزارت کشور تعداد رأی صحیح 
مأخوذه در حوزه انتخابیه تهران ۱ میلیون و ۵۶۹ 
هزار و ۸۵۷ رأی بــود از بین نامزدها تعداد ۱۴ 
نفر به طور مستقیم وارد مجلس شدند و ۳۲ نفر 
دیگر نیــز به مرحله دوم انتخابات راه یافتند که 
برای تصدی ۱۶ کرســی باقی مانده بهارســتان 

در ۲۱ اردیبهشت به رقابت خواهند پرداخت.
آخرین جلســه مجلــس یازدهم ۲ خرداد 
تشــکیل و مراســم افتتاحیه مجلس شــورای 
اسلامی در دوره دوازدهم، ۷ خرداد ماه با حضور 
مسئولان کشوری و لشکری و با پیام مقام معظم 

رهبری برگزار می شود.

توصیه های باهنر به منتخبان مجلس

 در ســال ۱۴۰۲ میزان ارزی که با رقم غیرآزاد توزیع شــده، حــدود ۶۹ میلیارد دلار 
اســت. در حقیقت ۶۹ میلیارد دلار را دولت در ردیف های مختلف توزیع کرده اســت 
کــه کل این رقم ها پایین تر از نرخ ارز آزاد در بازار اســت. در حال حاضر دلار ۲۸۸۰۰ 
تــا ۴۲۰۰۰ تومان وجود دارد امــا نرخ ارز در بازار آزاد فراتر از این ارقام اســت. این 
اصرار بر چندنرخی بودن ارز، بیشــترین ســود را به رانت خواران بخشــیده است. 
تاکید می کنم این به معنای گزارش یک فســاد نیســت بلکه گزارش زمینه فساد است.
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